
Arta zborului si 
� 

legea gravitaţiei 
O masă rotundă i n iţiată de revista "Scena" ş i  găzd u ită de UN ITER 
e o mână pe care teatru l o înt inde, coleg ia l ,  l u m i i  dansu l u i ,  o 
ocazie de dezbateri ş i  expu neri de opi n i i  pe ca re t ineri i  şi mai  
puţi n t iner i i  s l ujitori a i  Terpsichorei  (studenţi ,  dansatori, core
g rafi, profesori) a u  pr imit-o cu i nteres. Şi, deşi nici  de data asta 
n u  ne-a m putut menţine în l i n ia de d i scuţie propusă, pa rcă 
ne-am mai  înţe lepţit: n u  mai  s u ntem atât de i ntolera nţi ,  îi ma i  
ascu ltăm şi pe cei la lţ i .  Să  mai f i  crescut, oa re? 
Au pa rt ici pat: Serg i u  Anghel- coreg raf, Vava Ştefă nescu- core
g raf, Miha i  Miha lcea - coreg raf, S i lvia C i u rescu - rea l izator TV, 
M i riam Răd uca n u  - coreg raf, F lor in F iero iu  - coreg raf, Carmen 
Sta nciu - teatrolog şi  M i rcea lorg u lescu -student la coreg rafie. 

Să incepem 
cu publicul 

Dumitru Solomon: V-am invitat aici 
pentru a completa discuţiile noastre 
despre problemele teatru lu i  şi ale 
învăţământului de teatru cu o temă 
inedită pentru noi - problema dan
sulu i, în special a celu i  contemporan. 
Care este relaţia lui cu publicul? De 
fapt, avem un public anume? Cât de 
numeros? Avem nevoie de el? Care ar 
fi raporturile dintre lumea dansului  şi 
cea a teatrului? 
Vivia Săndulescu: Aş vrea să pornim 
discutia de la un eveniment concret, 
festivalu l  lndepenDans, care a avut 
loc la Bucureşti în luna iunie şi care, 
iată, are încă ecou. Afluenţa de public 
a fost nesperat de mare. Credeţi că ea 
s-a datorat doar faptu lu i  că intrarea a 
fost l iberă? Avem deja un public de 
dans sau suntem în curs de a-1 consti
tui? Există un curent de opinie care 
susţine· că publicul amator de dans 
contemporan este puţin numeros, 
el itist şi snob. Aşa să fie? 
Sergiu Anghel: Răspunsul imediat, 
sincer şi brutal, este: aiurea! Astea 
sunt gogoriţele Ministerului  Culturii, 
care, nefăcând nimic, caută pretexte. 
Cel mai bine ar fi să răspundă cei ce 
au făcut acest minunat festival, care·a 
generat şi discuţia de azi. Desi nu am 
putut participa, am auzit lucruri 
foarte bune despre el şi am fost fra
pat mai ales de afluenţa extraordi
nară de public. 
Vava Ştefănescu: Există mai multe 
unghiuri de vedere în legătură cu 
acest eveniment. Pe de o parte, cred 
că succesul s-a datorat reclamei de la 
televiziune, în special de la Pro TV. 
Aportul SMART-ului  la eveniment a 
fost evident şi major în privinţa audi
enţei. Pe de altă parte, cred că e 
vorba despre ceea ce numim un 
"eveniment", în  adevăratu l  sens al 
cuvântu lu i .  Dacă, în general, rata 
spectacolelor de dans contemporan 
ar fi mai mare probabil că nu s-ar mai 
rupe uşile de la intrare, iar publicul 
s-ar împărţi mai coerent în timp şi 
după afinităţi. 
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Cred că avem deja un public pentru 
dansul contemporan. Există un cerc 
vicios, pe care noi l-am studiat mai 
ales în ultimii doi ani: nu ai u nde să 
lucrezi, nu ai producţie; nu ai pro
ducţie, nu ai publ ic; nu ai publ ic, nu ai 
imagine; nu ai imagine, nu exişti. 
Drept pentru care, noi ne-am hotărît 
să facem un teatru pentru dansul 
contemporan - se pare că el va 
functiona din luna octombrie. Se va 
baza' pe alt sistem decât cel de stat
ceea ce e un lucru bun -, iar sistemul 
independent pe care-I propunem va 
îngloba confluenţa dintre arte, abso
lut normală la acest sfârsit de secol. 
Vivia Săndulescu: Mă 'gândeam la 
eventuala necesitate de a atrage 
publicul prin lucrări mai comerciale. 
Or, ceea ce propuneţi voi pe scenă 
este în bună parte necomercial. Ba 
chiar înotaţi voiniceşte împotriva cu
rentului .  
Vava Ştefănescu: Spectacolu l  de 
dans contemporan, cu tot ce adună 
el - teatru, arte plastice, video etc. -
este un produs vandabil, cu drepturi 
în cultură. Cred în puterea lui de a se 
vinde. Dar este nevoie de o anumită 

mental itate în a-1 vinde, un anume 
mod de a-l lansa. Sigur că teatrul nos
tru o să meargă greu, fi indcă nu 
avem sprij inul  Ministerului  Culturii, 
dar am încredere în puterea obiectu
lui artistic care este spectacolul de 
dans contemporan de a se vinde cel 
puţin în aceeaşi măsură ca şi specta
colu l  de teatru. 
Vivia Săndulescu: Există, însă, peri
colu l  ca, prin med iatizare, produsul 

cultural să fie supraevaluat, cum s-a 
întâmplat cu unele spectacole de 
teatru. În străinătate sunt promovate 
adesea spectacole de o valoare mult 
inferioară mediatizării lor, şi mă tem 
că pe noi ne paşte pericolu l  de a 
copia acest model, gândind: "Dacă la 
ei ţine şi fac rost de sponsorizări 
grase, noi de ce n-am proceda la 
fel?" 
Vava Ştefănescu: Eu cred că proble
ma trebuie pusă invers. Dacă n-ai 
suficiente produse, !_1U poţi ridica 
preţul - e ca la piaţă! lntâi trebuie să 
existe producţie, ca să se aleagă din 
ea în câţiva ani. Ca să promovezi un 
spectacol, trebuie să te susţină ceva 
sau cineva. 
Vivia Săndulescu: Dar la noi con
curenţa e destul de restrânsă nume
ric si atunci avem tentatia de a ne 
raporta nu unul  la altul, ci fiecare la 
exterior, la extern. 
Mihai Mihalcea: Să revenim la pu
blic. l ndepenDans a fost primul  eve
niment de dans la care bugetul pen
tru reclamă a fost de câteva zeci de 
rnii de dolari; asta s-a cunoscut ime
diat. E clar că uşile sparte s-au datorat 

şi faptului că intrarea a fost l iberă, dar 
lucrurile sunt legate. 

Când a fost începutul 
lumii? 

Si lvia Ciurescu: Publ ic de dans 
există, lumea a început să vină la 
dansul contemporan. Educarea sa a 
început după 1 990, o dată cu progra
mul La Danse en voyage, care, în 

1 991-1 992, a sosit cu aproape toate 
companiile franceze ale momentului .  
Aceasta ne-a obligat să păşim înainte 
cu dansul  nostru contemporan 
românesc, în timp ce noile generaţii 
de dansatori şi creatori se formau la 
Liceul de Coregrafie sau la Academia 
de Teatru şi Fi lm. Acum există şi pu
blic, şi companii .  Ce îi oferim noi pu
bl icu lui ,  ca să-I facem să rămână 
lângă noi? 
Vivia Săndulescu: Aş vrea să-i întreb 
pe cei care au companii ,  fundaţii, 
dacă au prevăzut în programul  lor 
educarea spectatorului  foarte tânăr, 
de la preşcolar în sus. În Occident, 
majoritatea compan i i lor au nişte 
anexe de personal care se ocupă de 
stagii, în paralel cu turneele, făcând 
ateliere în şcoli, instituţii , spitale, 
tabere. Au existat şi la noi încercări 
de acest tip, dar sporadic: un proiect 
al companiei DCM, câteva acţiuni 
organizate de Cosmin Manolescu ... 
Mihai Miha lcea: Compan i i le care 
doresc să facă asta au nevoie şi de un 
sprij in.  Nu te poţi duce pe banii tăi, 
de plăcere, decât de două-trei ori, dar 
nu poţi face din asta un program, 

dacă nu ai o susţinere. La fundaţia 
MAO intenţionăm să lansăm în 
această toamnă un centru multi-art
dans, condus de Vava Stefănescu, 
unde eu mă voi ocupa de 'spectacole. 
Aici va exista şi un departament de 
educatie artistică si intentionăm să le 
oferim' oamenilor 'care vor veni infor
maţie diversă, să-i ducem la Liceul de 
Coregrafie, la Operă etc. 
Vava Ştefănescu: Asta va căpăta, 
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rotundă 

treptat, un caracter permanent. Tot 
proiectul este făcut în parteneriat cu 
şi finanţat de EuroArt. Până acum, în 
educarea publicului  a contat foarte 
mult activitatea companii lor mai 
vechi, conduse de Adina Cezar sau 
de Sergiu Anghel, care au lucrat nu 
numai cu dansatori profesionişti, ci ş i  
cu gimnaşti, de exemplu. 
Vivia Săndulescu: Resimţiţi ca pe un 
conflict trecerea ştafetei între ge
neraţi i? Este o problemă reală sau 
falsă? 
Sergiu Anghel: Nu există un conflict, 
mai degrabă mici ofense. Nu există 
nici o ştafetă; generaţiile se succedă 
pur şi simplu, prin voia lu i  Dumne
zeu. Nu noi am delegat generaţii le 
tinere să facă ceea ce fac şi eu sunt 
literalmente surprins de ceea ce văd. 
Fiecare generaţie are destinu l  ei, 
ambiţiile şi capacităţile ei ... 
Nu cred că reeducarea publicului a 
început după 1 990. Încă din 1 973, 

erau Miriam Răducanu şi Gigi Căciu
leanu la "Ţăndărică" - acolo a fost 
adevăratul început. Se invocă prea 
des proiectul La Danse en voyage. 
Ceea ce vedeam în 1 973 la Miriam 
Răducanu erau lucruri cu care ve
neau francezii în anii '90. Ei au venit 
cu o mediatizare extraordinară şi asta 
ne-a lăsat impresia că ne-au adus şi 
revolutia, si l umina, si arta contem
poran�. Germenii une i reale sincronii 
a artei contemporane existau, dar au 
rămas în stadiul  de germeni - asta 
cultivăm noi, germeni! -, în timp ce 
alţii au culturi finite şi bine puse în 
pagină. E drept că eram puţini şi 
împrăştiaţi . . . 
Miriam Răducanu: Eu cred că există 
problema relaţiei dintre public şi artă 
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în general, nu numai dintre public şi 
dans. Noi, atunci, ştiam că trăim într-un 
anumit regim, că ne trebuie un anu
mit public, că pătura de iniţiaţi era 
subtire. De altfel, ea se subtiază în 
continuare - peste tot, nu numai la 
noi. 
Există teorii extrem de periculoase, 
care se referă la vandabil itatea spec
tacolului  de dans: "Trebuie să faceti 
asa cum vi se cere!". Când un director 
de teatru mi-a spus asta, l-am salutat 
şi am plecat - nu aveam altă marfă. În 
funcţie de cei pe care vrei să-i atragi, 
trebuie să şti i  ce să oferi. Voi vă 
plângeţi mereu că "supravieţuiţi". Şi 
noi am dus-o extrem de modest la 
început, câştigam simbolic şi lucram 
ziua şi noaptea, dar voiam să facem 
artă pentru un anume publ ic. 
Cred că voi nu aţi plecat la drum cu 
încrederea într-o posibilă tradiţie a 
dansu l u i  în România, care e mai 
veche decât mine, vine de la I ris 
Barbu ra (fosta soţie a lui Serg iu  
Cel ibidache), de la Trixy Checais, un 
dansator genial. În perioada aceea, 
Opera organiza recitaluri în care erau 
numere de balet clasic, de dans de 
caracter, de dans modern. Aveai ce 
alege, pentru că oferta era variată. În 
vorbele voastre, la televiziune sau în 
ziare, se strecoară întotdeauna o idee 
periculoasă pentru voi: că dansul 
contemporan începe acum, că nu 
avem o traditie. 
Aveţi două' probleme: alegerea 
subiectelor - cam egală, cam nedife
renţiată - şi l ipsa unui  vocabular 
elaborat; există o sărăcie a vocabu
laru lui  de dans. Pot fi câteva zeci de 
grupuri, dar fiecare trebuie să fie pro
fesionist. Fără să vreţi, v-aţi l imitat 

orizontul, posibilitatea de a vă folosi 
corpurile voastre minunate. Săritura 
nu mai există, elanul,  la fel; nu mai 
există nici zbor, nici frazare clară, cu 
punctuaţie. Există numai "stări". E 
foarte bine, sigur, dar, dacă mă li
mitez la stare, publicul nu o înghite 
până la capăt. Dacă v-aţi dezvolta 
vocabularul, aşa cum poetul îşi dez
voltă l imbajul, cum au făcut cei care 
s-au desprins de marii coregrafi, 
devenind ei înşişi coregrafi ... Nu veţi 
putea atrage tot publicul ,  nici nu e 
nevoie de mult public la început, ci 
de un prestigiu cu ltural, aşa încât 
omul să vină pentru un mesaj pe care 
vreţi să i-1 transmiteţi şi care să nu fie 
alcătuit numai din stări. Pe noi ne-au 
lansat două feluri de public: oamenii 
care mergeau la concerte, la Ateneu, 
la muzee, şi studenţi i ,  pe care-i 
chemam noi. Reclama trebuie să 
depind� şi ea de publicul pe care-I 
vizezi. lmprieteniţi-vă d in  nou cu 
tineretul, variaţi-vă programul, nu vă 
luaţi după modă şi, mai ales, nu vă 
simţiţi complexaţi de cei din afară! 
Florin Fieroiu: Pentru mine, dansul 
contemporan a început, într-adevăr, 
după '90. Mai înainte, în şcoală, nu 
prea făceam aşa ceva, iar în anii '70 
abia mă născusem. Nu mă simt vino
vat de faptul  că abia după '90 am 
simţit că încep să mă nasc artisti
ceşte. Cred că în influenţa pe care 
vrei s-o ai contează mult şi gustul 
propriu. Pentru mine, Franta repre
zintă, totuşi, un model. În orice caz, 
acolo compan i i ie care doresc să 
susţină cursuri sunt ajutate. Educaţia 
trebuie să pornească de la cei care 
detin cheia, adică de la Ministerul 
Educaţiei şi Ministerul Culturii . 

Invitaţie la fraternizare · 

Vivia Săndu lescu: Cred că Si lvia 
Ciurescu are să ne spună câte ceva 
despre descoperirea ace lu i  public 
neştiut, de care afli în urma emisiu
nilor de balet de la televiziune. 
Silvia Ciurescu: Testu l  audienţei e 
valabil pentru toate televiziunile. De 
când am început proiectul "Lumea 
dansulu i", pe TVR 1 ,  mi s-a spus că, 
dacă nu ridic audienta, emisiunea va 
dispărea. A trebuit s� dau publicului 
ceva interesant şi uşor de înţeles, iar 
în acelaşi timp să strecor şi dansul 
contemporan. De câte ori dădeam 
un program international , aveam 
audientă scăzută. În 'schimb, când 
dădeam reportaje, portrete, relatări 
din dansul românesc, audienţa era 
mai mare, chiar dacă nu cu mult. Am 
făcut un concurs în care ofeream ca 
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premiu o casetă VHS cu un program 
internaţional. Am primit saci de 
scrisori, de la toate segmentele de 
public (studenţi, ţărani, orice). După 
un timp, au început să mă întrebe de 
ce nu oferim şi casete cu programe 
româneşti. Din '90 încoace m-am lup
tat să demonstrez că prin televiziune 
se poate forma un public - nu m-am 
gândit neapărat la cel din Bucureşti -, 
si am observat că acesta creste, încet
incet. Dacă şi voi veţi încerca să le 
daţi oamenilor ceva un pic comercial, 
dar şi ceva din ceea ce vă pasionează 
pe voi, veţi vedea că va veni mult mai 
mult public la dansul contemporan. 
Sergiu Anghel: Rămâne să definim 
ce înseamnă "comercial". Pentru 
mine, nu dansul irlandez al lui Flatley, 
ci ceea ce aţi făcut voi, adică o strate
gie mult mai subtilă, care nu implică 
scăderea standardu lu i  profesional. 
Acesta a funcţionat şi la spectacolu l  
organizat acum câţiva ani la  Operă, 
cu ocazia "Zi lei Internationale a 
Dansului", si care avea ca obiect 
alăturarea tuturor coregrafi lor d in 
România. Asta interesează şi asta e 
comercial în momentul de fată, nu 
rabatul de la cal itate. ' 
Când vii la un spectacol în care vezi 
zece coregrafi români, te gândeşti că 
în două spectacole te poţi pune la 
punct cu dansul contemporan de la 
noi. Sau că, din zece piese, câteva vor 
fi proaste, dar tot vei alege una 
genială. Această strategie e verificată 
de acel spectacol de la Operă, care nu 
a avut nici un fel de publicitate. 
Pe de altă parte, nu pot să nu observ 
că, dacă dau eu un spectacol, am o 

sală plină la premieră, o jumătate de 
sală la al doilea spectacol şi din ce în 
ce mai puţin public la următoarele. 
Oamenii nu mai sunt interesaţi de un 
singur autor, ci de un evantai aucto
rial, ceea ce s-ar putea să fie, din 
partea publicului, şi o invitaţie la fra
ternizare. 
Florin Fieroiu: Poate că publicul e 
atras mai mult de caracterul  de 
eveniment al  spectacolu lu i  decât de 
civi l izatul gest de a frecventa un gen 
de spectacole pentru a-şi forma o 
cultură. Dacă lumea nu vine la dans, 
poate că piesele noastre nu sunt sufi
cient de puternice ca să răspundă 
nivelului  de aşteptare, mai prezent la 
teatru decât la dans. 
Eu nu cred că se poate vorbi despre 
un public stabil de dans. Pe mine 
m-ar interesa foarte tare să-mi arăt 
spectacolele publ icu lu i  de teatru, 
care mi se pare a fi mai dezinhibat şi 
w o capacitate superioară de înţe
legere. 
Vivia Săndulescu: Regretatul Domi
nic Bagouet spunea: "Aş dori ca dan
sul românesc să fie la înălţimea tea
trului românesc". La începutul anilor 
'90, discrepanţa valorică era frapantă, 
deci. S-au atenuat diferenţele, între 
timp? 
Sergiu Anghel: Bagouet se referea, 
probabil ,  la d imensiunea i nstitu
ţională, el nu a văzut nici un specta
col de dans; nici nu avea ce să vadă în 
timpul verii. La compania mea, la 
'Tinerimea Română", care e teoretic 
finantată de Ministerul Culturii, nu 
am, pentru un spectacol, nici un leu 
în buget; în timp ce un absolvent al 

unei facultăţi de Regie, care începe să 
monteze la Bârlad sau la Vaslui, are 
un buget de până la 800 de mil ioane! 
Este o nedreptate uriaşă. Eu, nici 
după 20 de ani de carieră, nu pot 
avea statutul unui  băietel care abia a 
absolvit Regia de teat�u! Trebuie să 
ieşim din logica sărăciei acceptate 
dacă vrem să facem u n  pas mai 
departe. Drepturile se câştigă, nu se 
oferă. 
Noi trăim într-un fel de logică su
prarealistă. Suntem un fel de kurzi 
fără teritoriu şi care acceptă ba să se 
integreze ca minoritate în l umea 
teatrului, ba să-si facă un Kurdistan al 
lor. Cred că ce l mai bine ar fi să 
îmbinăm ambele căi, altfel riscăm să 
ne minimalizăm potenţialul .  

Teatrul şi cârja 
coregrafică 

Florin Fieroiu: Există vreun demers 
din partea Ministerului Cu lturii pen
tru integrarea spectacolului  de dans 
în sistemul teatral? Nu.  
Sergiu Anghel: Ar trebui să fie un 
demers mult mai  radical. Poate că cel 
mai important lucru ar fi ca fiecare 
teatru să nu mai fie unul  de reperto
riu, cu distributii fixe, ci un centru de 
cultură, care să' servească proiecte. Se 
pare că nici actorii nu prea vor asta, 
dar comoditatea de moment se va 
întoarce împotriva lor. 
Miriam Răducanu: Eu cred că mai e 
vorba şi despre poziţia pe care o 
ocupă în teatre relaţia dintre regizor 
şi coregraf. Ajutorul nostru a venit 
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întotdeauna de la un om de teatru 
dramatic, nu l iric. Dar regizorii de 
teatru, d intre care mulţi sunt tineri, 
se ajută de coregraf ca de o cârjă. 
Uneori, coregraful face chiar asis
tenţă de regie, lucrează cot la cot cu 
el, dar pe afiş scrie "mişcare scenică" 
şi-atât. Niciodată nu am auzit un regi
zor recunoscând oficial cât de mult a 
fost ajutat de coregraf. Deşi publicul 
vorbeşte despre aportul coregrafiei, 
e ca şi cum li s-ar spune: "Dragilor, 
până aici!". Este un raport cumva de 
servitute. Apoi, pe vremea noastră, 
existau mari cronicari de balet care 
erau totodată cei mai mari cronicari 
de teatru. Nu erau special izaţi în 
cronica de dans, dar veneau la spec
tacole şi le descriau în aşa fel încât 
aduceau şi publicul .  Era un lucru for
midabil. 
Mihai Mihalcea: Pentru că tot vorbim 
despre asta, n-am auzit niciodată să 
se fi acordat la Gala UNITER un pre
miu pentru mişcare scenică. Oare de 
ce? 
Sergiu Anghel: Spectacolu l  Richard 
al III-lea a luat, cu ani în urmă, toate 
premiile, dar nu s-a spus un cuvânt 
despre coregrafie, al cărei aport era 
consistent. Atunci mi-am jurat în 
barbă să nu Alai fac mişcare scenică. 
Miriam Răducanu: Ca şi mine. 
Florin Fieroiu: Pe mine mă intere-
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sează să lucrez în teatru - şi lucrez cu 
regizori foarte buni.  Asta te ajută să 
pricepi lucruri pe care nu le-ai înţeles 
sau nu le-ai aprofundat în facultate. E 
un câştig profesional care face să 
merite efortul. 
Miriam Răducanu: Lucrurile pe care 
le-am învătat de la Radu Penciu
lescu, de exemplu, mi-au folosit în 
dans. Am l ucrat toată viaţa în teatru 
şi le sunt recunoscătoare reg izorilor. 
Eu vorbesc doar despre nevoia de a 
avea regizorii în sprij inu l  nostru, 
despre relaţiile dintre oameni: poţi 
da numai "bună ziua" cuiva sau poţi 
întreba şi ce mai face. Nu le reproşez 
o incorectitudine; mă refer la acele 
colaborări care depăşesc g ran iţa 
obişnuită, la  interferenţele sufle
teşti. 
Florin Fieroriu: Nu este problema lor 
să ne sprijine. Nu e problema regi
zorulu i  de teatru să promoveze spec
tacolul  de dans. Este o relaţie de 
colaborare, cu contract, eşti trecut pe 
afiş şi atâta tot. 
Vivia Săndu lescu: Cei care iau 
decizii în cultură fac şi ei parte din 
publ ic şi sunt obişnuiţi să ne com
pare cu teatrul .  Un alt curent de 
opinie spune că tinerii creatori d in 
dansu l contemporan sunt oameni 
de o insuficientă cultură generală şi 
artistică. 

Cultura ministerului 

Sergiu Anghel: Depinde cine spune 
asta! Acum, la Ministerul Culturii, se 
întâmplă lucruri grave în raport cu 
comunitatea dansului .  De pildă, se 
importă cu sume imense spectacole 
la care selecţia a fost făcută de per
soane neavizate, ca la Festiva lu l  
"British Days" de acum doi  ani, în 
timp ce, pentru Festivalul de Creaţie 
Coregrafică de la laşi, s-au aprobat cu 
greu 20 de milioane de lei - şi nici 
aceia nu s-au mai dat, până la urmă! 
Dacă pentru un festival de dans 
selecţia e făcută de u n  teatrolog, 
propun ca pentru festivaluri le de 
teatru să fie făcută de coregrafi! 
Vivia Săndulescu: Deşi poziţia mea, 
aici, nu este de apărător al Ministe
ru lu i  Culturi i ,  ci de moderator al 
discuţiei, vă pot spune că proiectele 
comune, în care să fie atrase Centrele 
Culturale ale diverselor ţări la Bucu
reşti, au mai multe şanse de a fi spriji
nite financiar. In iţiativa încă nu poate 
veni din partea Ministerulu i  Culturii 
care ar trebui să asigure atunci şi gro
sul fondurilor; de aceea, el doar răs
punde sol icitări lor care i se adre
sează. 
Sergiu Anghel: Ministerul Culturii nu 
ar trebui să fie pentru noi un fel de 
bancă de la care să cerem bani. El tre-
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buie să aibă proiecte, să le iniţieze, 
nu noi să ne ducem şi să cerem 
mereu, iar el să nu ne dea. Trebuie 
modificat raportul de forţe. 
Mihai Mihalcea: De ce nu se poate 
invers, să mă duc  la u n  Centru 
Cultural cu un proiect care să aibă 
girul Ministerului  Culturii? 
Vava Ştefănescu: Mare parte a 
mişcării coregrafice lucrează în sis
tem independent, deci nu are cum să 
primească un procent d in  buget. 
Comunitatea noastră propune un sis
tem de piaţă, pe care nu-l poate va
loriza în teatre de stat. E o chestiune 
de mentalitate: eu, ca independent, 
nu am cum să mă conjug cu mentali
tatea de stat. O eventuală strategie ar 
trebui să includă şi această comuni
tate, care face o estetică, o cultură 
distinctă. 
Florin Fieroiu: Dacă dansul ar benefi
cia de o sumă cât de mică, aceasta ar 
reprezenta, mai mult decât orice, un 
gir, un credit. Mie nu-mi rămâne 
decât să aştept tot o sumă de bani, 
dar nu de la stat, ci de la alţi indepen
denţi, cum e fundaţia MAO. 
Mihai Mihalcea: De fapt, ne luptăm 
cu fantomele. Ni s-au aprobat nişte 
sume, apoi am fost înştiinţaţi că nu se 
mai poate. Ne-am tot plâns de lucruri 
care nu merg; iată că noi avem o 
soluţie pozitivă, care va funcţiona din 
octombrie. 
Carmen Stanciu: E nevoie Îr.l primul 
rând de o strategie. În Franţa, în anii 
'70, cineva din Ministerul Culturi i  a 
început să înfiinţeze Centrele Core
grafice, iar rezultatul se vede acum. 
După ce terminaseră facultatea, cei 
din generaţia lui  Florin Fieroiu pre
dau la Liceul de Coregrafie, unde nu 
prea aveau spor. l-am asigurat, atunci, 
că o să fie mult mai multi în câtiva ani; 
şi am avut dreptate. Noi absolvim 
zece-cincisprezece teatrologi pe an, 
iar aici suntem doar trei-patru care 
scriem despre dans, pentru că ne 
interesează această formă de specta
col. 

Cine ne critică? 

Vava Ştefănescu: M-a impresionat 
numărul 7 din revista "Scena", care a 
acordat multe pagini  dansului. Vă 
multumim pentru aceasta. 
Carmen Stanciu: În afară de Vivia 
Săndulescu nu stiu multi alti critici de 
dans. Cei care scriu despre dans vin 
ori din zona muzicologiei, ori din cea 
a teatrului .  Fiecare încearcă să înveţe 
un l imbaj nou pentru el. 
Sergiu Anghel: Un spectacol de dans 
este, în fond, un spectacol de teatru 
şi trebuie tratat ca atare. Nu e nevoie 
să posezi un l imbaj special, ca să te 
referi la el. 
Carmen Stanciu: Pe de altă parte, nu 

ştiu câte invitaţii a primit Dumitru 
Solomon la spectacolele de dans ... 
Miriam Răducanu: Criticul de dans 
trebuie să-şi formeze pasiunea şi ta
lentul de a înţelege această artă. Nu 
oricine poate să scrie despre ceva, 
chiar dacă-i place. Pe vremuri, scri
itorii veneau si asistau în l in iste, în 
sală, la repetiţ(ile noastre. Dacă.scriau 
despre tine, erai fericit! Nu aşteptaţi 
să vă ghideze cronicarii. Aveţi nevoie 
de păreri, căutaţi-vă prieteni! 
Mircea lorgulescu: Se obişnuieşte să 
se afirme despre dansul  contempo
ran că este o "tăvăleală", că nu prea 
mai e dans. Cred că lumea nu vede 
destule spectacole, ca să-şi formeze o 
cultură ... 
Silvia Ciurescu: Când am făcut prima 
emisiune-portret cu Mihai Mihalcea, 
l-am întrebat: "Dragi i  mei, ce se 
întâmplă de sunteţi tot timpul pe jos, 
pe sol?" Şi el a avut un răspuns foarte 
bun: că astfel se exprimă frământările 
lor. Dar am ţinut să pun această între
bare pentru că omul vrea să meargă 
şi să zboare, or eu nu mai văd zbor în 
dans. V-a dispărut optimismul. 
Mihai Mihalcea: Poate că noi am pre
luat la un moment dat nişte forme, 
pe care nu ni le-am asumat până la 
capăt. 
Carmen Stanciu: De multe ori, croni
carii nu sunt transanti, deoarece 
funcţionează principiu l  că trebuie să 
încurajezi un debutant, spunând 
despre el,  dacă piesa e slabă, că "se 
caută". Vă interesează, totuşi, această 
"cârjă", de care să vă sprijiniţi, sau 
v-ar folosi mai mult ca lucru rile să fie 
spuse pe şleau? 
Florin Fieroiu: Fiecare meserie îşi are 
bunul ei simt si nu există o critică 
folositoare dincolo de ceea ce a 
simţit criticul respectiv. Mi se pare 
important să citesc despre lucrările 
mele, de bine sau de rău, fiindcă 
fiecare are să-mi comunice câte 
ceva. 
Sergiu Anghel: Criticii şi artiştii for
mează comunităţi care e bine să se 
mai vadă din când în când, dar să 
trăiască separat, să nu facă strategi i  
comune, pentru că la un moment dat 
ar dispărea acea dinstanţare de care 
au nevoie. "Frecatul coatelor" cu cri
tica nu e totdeauna profitabil. Şi nu 
trebuie abandonată ideea că tea
trele, dramatice şi l i rice, trebuie să se 
transforme în centre de proiecte. 
Vava Ştefănescu: Strategia pe care 
mi-am propus-o pentru centrul core
grafic care va funcţiona în cadrul 
Fundatiei MAO u rmăreste ca, în 
decurs' de doi ani, să mai 'existe încă 
cincisprezece locuri de dans în 
Bucureşti, adică toate celelalte teatre 
să aibă colaborări cu artiştii care vin 
la noi - altfel, înseamnă că am eşuat. 
Va fi un loc unde se vor aduna, ca să 
se răspândească. 

Vivia Săndulescu: Eu sunt convinsă 
că avem în continuare nevoie de cât 
mai multe condeie, fie ele din interi
orul breslei sau din afara ei. Apre
ciem, în mult mai mare măsură, efor
tul critic al celor obişnuiţi cu specta
colu l  de teatru, decât pe acela al 
redactorilor de pagină culturală, care, 
prin natura meseriei lor, trebuie să 
scrie despre orice gen artistic - şi o 
fac cu nonşalanţă şi fără complexe. 
Cronicarii de teatru ne sunt mult mai 
de folos, chiar şi prin pudoarea de a 
atinge. un teritoriu care li se pare 
alunecos. În ceea ce priveşte colabo
rarea d intre instituţiile de stat şi cele 
particulare, e prematur să facem 
promisiuni .  Unii dintre voi ştiţi că 
există un proiect de strategie al 
Ministerului  Culturii, referitor la dans, 
şi sper că acesta nu va rămâne doar 
în stadiu l  de schiţă, ci va începe să 
capete contur. Un lucru e sigur însă: 
nu vom avea prea curând mai mulţi 
bani pentru cultură. 
Miriam Răducanu: Măcar de-ar veni 
să ne vadă spectacolele ... 

A consemnat 
Vivia Săndulescu 
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